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آرمان ملی- حمید شجاعی: قریب به 3 ماه 
از ماجرای مسمومیت  های سریالی دانش آموزان 
در مدارس دخترانه شهرهای مختلف می گذرد و 
طی این مدت شاهد واکنش های بسیاری نسبت 
به این اتفاق بوده ایم و هر کسی از ظن خود به 
این موضوع واکنش نشان داده است. اوایل آذرماه 
بود که نخستین گزارش در خصوص مسمومیت 
دانش آموزان از دبیرستان دخترانه نور در یزدانشهر 
قم منشر شد که در همان زمان مسئولان استانی 
نسبت به این مساله واکنش نشان دادند در همین 
راستا مجید محبی، معاون دانشگاه علوم پزشکی 
قم در اظهاراتی، علت این حوادث را تندتند 
نفس کشیدن دانش آموزان دختر و استرس آنها 
عنوان کرد و ذوالنوری، نماینده قم نیز از ظن امنیتی 
بودن این حوادث صحبت کرد. دادستانی قم از 
ورود به این مساله خبر داد. با این حال هنوز جامعه 
نسبت به این مساله اقناع نشده که طی ماه های اخیر 
چه اتفاقاتی رخ داده که دانش آموزان در مدارس 
مسموم می شوند؟ اگر این اتفاق در یک مدرسه  و 
در یک شهر اتفاق می افتاد می شد تصور کرد که 
این یک مساله اتفاقی بوده است. اما زمانی که به 
یک اتفاق سریالی آن هم نه در یک مدرسه بلکه 
مدارس قم تبدیل شد نمی توان به سادگی از آن 
گذشت. چه اینکه ابعاد مساله از اینها هم فراتر 
رفته  و آنطور که روایت های رسمی و غیر رسمی 
آورده اند به جز شهر قم، بروجرد و اردبیل نیز با 
اینگونه مسمومیت ها مواجه شده اند. هر چند که 
سریال مسمومیت ها روز گذشته به تهران نیز 
رسید. در همین راستا دیروز خبر رسید تعدادی از 
دانش آموزان دبیرستان دخترانه خیام فاز 11پردیس 
دماوند دچار مسمومیت و راهی بیمارستان شدند. 
تاکنون 3۵ دانش آموز به بیمارستان الغدیر پردیس 
منتقل شده اند که به گفته عوامل اورژانس حال 
اکثر دانش آموزان خوب است. این در حالی است 
که روزگذشته عبدالعلی رحیمی مظفری، نماینده 
سروستان در مجلس در تذکری شفاهی بیان کرد: 
»حداقل 1۰ تا 1۵ شهر کشور درگیر مسمومیت 
دانش آموزان شدند و محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس نیز در پاسخ به وی اظهارکرد: 2 شهر قم و 
بروجرد درگیر مسمومیت دانش آموزی شدند که 
مظفری بیان کرد: تعداد شهرهای بیشتر از عددی 
است که شما گفتید. از شما می خواهم شهر کوار را 
نیز به آمار خود اضافه کنید.« نکته اینجاست که به 

قرائت برخی این اتفاق ابعاد امنیتی دارد و باید به طور 
ویژه به آن پرداخته شود. چرا که به نظر می رسد 
جریان مشکوکی درصدد است که با اینگونه اتفاقات 

جامعه را ملتهب و نگران کند. 
  از لزوم برخورد با مسببان تا کمیته 

حقیقت یاب
چندی پیش بود که معاون وزیر بهداشت پرده 
از راز مسمومیت های سریالی دانش آموزان در 
مدارس برداشت و از عمدی بودن مسمومیت 
دانش آموزان خبر داد و گفت: »پس از مسمومیت 
چندین باره دانش آموزان در مدارس قم، مشخص 
شد افرادی دوست داشتند که تمامی مدارس، 
به خصوص مدارس دخترانه تعطیل شوند.«  هر چند 
که وی با فاصله کمی اظهارات خود را تکذیب کرد 
که در نوع خود قابل تامل  بود، اما نکته ای که مطرح 
شده بحث شبنامه ای است که چندی پیش گروهی 
تندرو دقیقا در میانه داستان مسمومیت ها بیرون 
دادند و در آن ضمن حرام دانستن تحصیل دختران 
خواستار تعطیلی مدارس دخترانه ایران شده بود. چه 
اینکه هنوز مشخص نشده که این گروه چه کسانی 
هستند و چه هدفی را دنبال می کنند. اما آنچه مهم 
است اینکه برخی رویکردهای واپس گرا و متحجر 
هستند که اینگونه منویات را دنبال می کنند. دقیقا 
رویکردی که در سال 2۰12 طالبان در افغانستان 
دنبال کردند. روز گذشته نیز احمد امیرآبادی، 
نماینده قم در واکنش به اظهارات معاون وزیر بهد 
اشت که از عمدی بودن مسمومیت ها خبر داده بود؛ 
گفت: »اگر عمدی بودن این اقدام صحت داشته 

باشد باید دستگاه های امنیتی و انتظامی به موضوع 
ورود کرده و با عاملان و مسببان آن برخورد جدی 
صورت گیرد.« آنچه که مسلم است و تا کنون گفته 
شده مسمومیت ها اصلی ترین عاملی که تا الان 
شناسایی شده، مسمومیت در اثر استنشاق گاز یا 
بر اثر مواد شیمیایی بوده است. البته روایت های 
منتشره از برخی دانش آموزان نیز متفاوت است از 
استنشاق بوی تخم مرغ گندیده و بودی عطر تند تا 
بوی اسپند و واکس سوخته.  هر چند که تحقیقات 
در این خصوص همچنان ادامه دارد. در همین راستا 
نیز به گفته رشیدی کوچی، نماینده مجلس قرار 
است به زودی کمیته حقیقت یابی تشکیل و ابعاد این 
موضوع بررسی و بازشکافی شود. از سوی دیگر نیز 
روز گذشته نشست اضطراری کمیسیون آموزش، 
تحقیقات و فناوری مجلس به منظور بررسی موضوع 
مسمومیت دانش آموزان دختر با حضور وزرای 
آموزش و پرورش، اطلاعات و بهداشت در محل 
کمیسیون تلفیق با حضور وزرای اطلاعات، آموزش 
و پرورش و بهداشت تشکیل شد که از جزئیات این 

نشست خبری منتشر نشده است.
مسمومیت  باعث  خفیف  بسیار  سم    

دانش آموزان شده است
وزیر بهداشت در حاشیه اجلاس سراسری مدیران 
ارشد سازمان بیمه سلامت ایران که در محل این 
سازمان برگزار شد، درباره پیگیری مسمومیت 
سریالی دانش آموزان در مدارس، گفت: خودم 
به شخصه به قم رفتم و همه بیماران بیمارستان 
شهید بهشتی را ویزیت کردم و مدتی طولانی 

این کار طول کشید. دکتر بهرام عین اللهی افزود: 
مسمومیت ایجاد شده بسیار خفیف بود و الحمدلله 
هیچگونه عارضه برای کسی ایجاد نکرده بود و تنها 
چند ساعتی دچار علائم ضعف عضلانی، بی حالی 
و حالت تهوع بودند. وی ادامه داد: کمیته ویژه ای 
را مامور کردیم که در این رابطه تحقیق کنند و از 
بهترین اساتید سم شناسی کشور کمک گرفتیم که 
تحقیقات آنها نشان داد سم بسیار خفیفی باعث این 
عوارض می شود. وزیر بهداشت عنوان کرد: بررسی  
اینکه سم از کجا می آید و... در حد وزارت بهداشت 
نیست. اظهارات در مورد عمدی بودن آن به عهده 

ما نیست. 
  واکنش ها

سریال مسمومیت ها در مدارس برخی شهرها 
از چهره های سیاسی،  بسیاری  تا  باعث شد 
نمایندگان مجلس، کارشناسان امر و حتی علما 
نیز به این  مساله واکنش نشان دهند. هر چند 
که بیشتر واکنش ها نسبت به عدم هماهنگی در 
اعلام مواضع و رویکردها بود. چنانکه معصومه 
ابتکار، معاون زنان و خانواده رئیس جمهور در 
دولت دوازدهم در توئیتی با اشاره به این اتفاق 
نوشت: »یک ماه است که مسمومیت دختران 
تکرار می شود. همه منتظرند بخش های انتظامی 
و قضایی فورا اقدام کنند. چرا این همه تعلل؟ نکند 
مثل اسیدپاشان اصفهان شود! آیا نسبتی بین 
عدم تصویب قوانین نفی خشونت علیه زنان و این 
وقایع وجود دارد؟« آ یت ا... علوی بروجردی نیز 
در درس خارج فقه خود بیان کرد: در مسمومیت 
دانش آموزان دختر مدارس، هریک از مسئولان 
نظراتی دادند که همگی متضاد یکدیگر بود. اصلا 
حرف نزنید و اگر حرف می زنید متضاد هم صحبت 
نکنید، چون بی اعتمادی مردم را بیشتر می کند 
و سوءظن نسبت به شخصیت ها و مقامات بیشتر 
می شود. فرمانده کل فراجا نیز با بیان اینکه پلیس 
به پرونده مسمومیت ها ورود کرده است، گفت: 
هنوز فردی را در این پرونده دستگیر نکردیم و 
درحال شناسایی مظنونان احتمالی هستیم. کار 
را باید به صورت ویژه تری دنبال کنیم. سردار 
احمدرضا رادان در پاسخ به اینکه آیا پلیس ردی از 
احتمال عمدی بودن این موضوع یافته یا خیر، به 
»ایسنا« افزود: اولویت ما یافتن منشأ این پرونده 
است و تا آن زمان درباره عمدی یا غیرعمدی بودن 

آن قضاوتی نخواهیم کرد.

برخی دلیل ممنوع الفعالیتی هنرمندان چیست؟

سیاست، اقتصاد و هنر در یک کاسه!
    هنرمندان نمی   توانند در انتخابات اتاق بازرگانی شرکت کنند

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: چندی 
است که دادگاه برای برخی بازداشت شدگان 
حکمی باعنوان ممنوع المعامله صادر می   کند؛ این 
افراد معمولا شخصیت های شناخته شده هستند 
که شاخص   ترین آنها منیژه حکمت، کارگردان 
سینماست. مواضع اقتصادی او در راستای مبارزه 
بااقتصاد ناسالم و هشدار نسبت به پول های کثیف 
است. حکم ممنوع المعامله بودن منیژه حکمت 
همزمان با خبر تمایل دریافت کارت بازرگانی از 
سوی تعدادی از هنرمندان بود و همین موضوع 
این سوال را پدید آورد که چه ارتباطی میان    این 

2 مقوله است.
  هنرمندان در صف اتاق بازرگانی 

چرا هنرمندان تمایل به دریافت کارت عضویت 
داشتند؟ »فرهیختگان« در اواخر بهمن مدعی 
شد: 77 کارت عضویت در اتاق بازرگانی به نام 
77 هنرمند از رشته   های موسیقی، بازیگری تئاتر، 
سینما و تلویزیون و سایر اهالی هنر صادر شده 
است. در بین نام   هایی که کارت عضویت اتاق 
بازرگانی برای آنها صادر شده می   توان به افراد 
صاحب  نامی همچون خانم ف.آ و خانم س.آ و ن.ا 
)بازیگر(، آقای م.م و خانم ه.آ )هر دو خواننده(، 
آقای ح.آ بازیگر و آقای ا.آ مجری مشهور اشاره 

کرد. به تازگی هم به   طور واضح از فاطمه معتمدآریا، 
حمیدرضا آذرنگ، نسیم ادبی و محمد معتمد 
به عنوان هنرمندانی یاد شده که عضو اتاق بازرگانی 
هستند و نکته قابل تامل آنجاست که محمد 
معتمدی )خواننده( در ویدئویی درباره انتشار 
نامش به عنوان دریافت کننده کارت بازرگانی 
توضیح داد و گفت: من در تمام عمرم هیچ چیزی 
وارد یا صادر نکرده   ام« مجیدرضا حریری، رئیس 
اتاق بازرگانی ایران و چین از عضویت بیش از 7۰ 
هنرمند اعم از بازیگر و خواننده در اتاق بازرگانی 
تهران خبر داده و اعلام کرده این افراد با جواز 
هنری از مرکز رودکی عضو این اتاق شده   اند. در 
میان صحبت   های حریری چند نکته مهم و کلیدی 
وجود دارد. او می   گوید که این افراد بدون آنکه فعال 
اقتصادی باشند، کارت عضویت گرفته   اند. از سوی 
دیگر به این موضوع اشاره می   شود که حق عضویت 
حدود ۶۰ نفر از این هنرمندان از طریق یک حساب 
بانکی واحد پرداخت شده و این افراد شخصا پولی 
را پرداخت نکرده   اند. از طرف دیگر به این موضوع 
پرداخته شده که با توجه به اینکه این هنرمندان، 
فعال اقتصادی نیستند و در نتیجه دفتر کار یا بنگاه 
اقتصادی مشخصی ندارند و اتاق بازرگانی به عنوان 
دفتر کار این افراد معرفی شده است و به این ترتیب 

شائبه یک تخلف وجود دارد.
  سیاست در اقتصاد هنری 

سیاست را نمی   توان در تصمیماتی بی   اثر دانست 
که حتی در حوزه   های هنر یا اقتصاد اخذ می   شود. 
در همین موضوع هم بحث انتخابات اتاق بازرگانی 
سیاسی و ادعا شد عضویت بازیگران در اتاق 
بازرگانی برای انتخابات است. موضوعی که در این 
روزها اهمیت پیدا می   کند، بحث عضوکردن افراد 
مختلف در اتاق برای استفاده از رای آنها به نفع 
افراد یا فهرست   هایی خاص است که پیش از این 
نیز مطرح شده بود. حریری اظهارداشت: منطق 
می   گوید که ما باید یک تشکل داشته    باشیم که 
از آن حمایت شود یا یک نهادی که قصد حمایت 
دارد خود برای تشکل سازی اقدام کند؟ تشکل 
هنرمندان یا هر نام دیگری که برای آن مطرح 
می   شود، باید وجود خارجی می   داشت تا اتاق 
بازرگانی از آن حمایت کند ولی دوستان خود 
در اتاق بازرگانی فضایی را ایجاد کرده و گفته   اند 
که قصد ایجاد تشکل داریم. این کار از هر نظری 
غلط است. حریری در پاسخ به این سوال که طبق 
اعلام اتاق بازرگانی، این هنرمندان نمی   توانند 
در انتخابات شرکت کنند و از این رو شائبه   های 
به وجود آمده صحت نخواهند داشت نیز بیان 

کرد: طبق قوانین سابق، امکان مشارکت تمامی 
افرادی که به همین شکل برای آنها کارت عضویت 
صادر شده بود، وجود داشت اما ما از چند ماه 
قبل با ارائه سند و مدارک و تردیدهای موجود، 
اوضاع را تشریح کردیم و حالا هیات نظارت بر 
انتخابات شرایطی ایجاد کرده که فعالان واقعی 
اقتصادی امکان رای دادن داشته باشند و دیگر 
افراد نتوانند به این حوزه ورود کنند. رئیس اتاق 
بازرگانی ایران و چین تصریح کرد: آنچه که در 
ماجرای عضویت هنرمندان در اتاق بازرگانی شکل 
گرفته، قطعا اشکالات مختلفی دارد و با ورود هیات 
نظارت، امکان رای دادن آنها در انتخابات سلب 
شده است. روزگذشته اتاق تهران ارتباط بین 
عضویت هنرمندان در اتاق را با انتخابات پیش   رو رد 
کرده و گفته از آنجا که رای   دهی اشخاص حقیقی 
در ادوار مختلف انتخابات تابع دستورالعمل   های 
شورای عالی نظارت است و کسانی می   توانند رای 
دهند که دو سال سابقه عضویت و ارائه مدارکی 
چون اظهارنامه یا لیست بیمه داشته باشند، امکان 
رای   دهی برای هنرمندان وجود ندارد؛ چراکه این 
افراد تنها کارت   های عضویت در اتاق بازرگانی 
تهران را دارند. با همه اینها پیگیری   ها نشان 
می   دهد که انجمن موسسات و آموزشگاه   های 
فرهنگی و هنری استان تهران تاکنون دستاوردی 
از خود برجای نگذاشته و حتی وب   سایت آن 
نیز به طور مستمر در حال به   روزرسانی است و 
محتوایی از فعالیت   های این انجمن در وب   سایت 
منتشر نشده است. در نهایت به نظر می   رسد حکم 
ممنوع الفعالیتی صادر شده برای برخی هنرمندان 

در همین راستاست.
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  چند نفر 
در بازار ارز و سکه، 

»اعدام« شوند

    

 اینترنت 
و فضای مجازی لازمه 

دموکراسی است

دیدگاه ها درباره استفاده از فضای مجازی در مجلس هنوز 
متفاوت است. علیرضا علی بیگی، عضو کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها در مجلس تاکید کرد: آیا اگر برخی افراد از 
فضای مجازی و اینترنت استفاده نادرست دارند ما باید کشور 
را از فضای مجازی و اینترنت محروم کنیم یا با آموزش های 
صحیح بستری مناسب ایجاد کرده و از تکنولوژی برای اثبات 
حقانیت خود استفاده کنیم؟ اینترنت و فضای مجازی لازمه 

دموکراسی است. 

نمایندگان این روزها جدی تر به مشکلات توجه دارند، 
چرا که از یک سو مردم از آنها انتظار پاسخگویی دارند و 
از سوی دیگر انتخابات مجلس دوازدهم در پیش است. 
سیدکاظم دلخوش اباتری، سخنگوی کمیسیون قضائی 
و حقوقی مجلس گفت: باید چند نفر را، چه دولتی و چه 
غیردولتی که در بازار ارز و سکه فساد ایجاد کردند، اعدام 
کنند و با آنها برخورد جدی شود؛ زیرا آنان آب و نان را به 

روی مردم بسته اند. 

یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس 
تاکید کرد: خودروی 1۰ هزار دلاری که با ارز 3۰ هزار تومانی 
وارد شده است با احتساب تعرفه 3۰ درصدی حدود ۴۰۰ 
میلیون تومان تمام می شود حال چرا مردم برای ثبت نام فقط 
باید ۵۰۰ میلیون در حساب خود بلوکه کنند؟ جلال رشیدی 
کوچی با اشاره به شرایط پیش بینی شده برای پیش فروش 
خودروهای وارداتی، بیان کرد: چرا که ما می خواهیم با عرضه 

محدود، رضایت عمومی را به دست آوریم. 

 گوش شنوایی 
نیست

ایران و آژانس به توافق می  رسند؟
»گروسی« در راه تهران 

آرمان ملی:هفته گذشته هیاتی از 
بازرسان آژانس به سرپرستی ماسیمو 
آپارو، معاون پادمانی مدیرکل آژانس 
بین  المللی انرژی اتمی به تهران آمد و 
با کارشناسان و مقامات سازمان انرژی 
اتمی بر سر حل وفصل مسائل باقی مانده 
و اختلافات میان دوطرف برای رسیدن 
به یک راهکار مرضی الطرفین گفت  وگو 
و  بهروز کمالوندی، سخنگو  کردند. 
معاون امور بین  الملل، حقوقی و مجلس 
سازمان انرژی اتمی ایران روز دوشنبه 
ضمن تایید خبر سفر رافائل گروسی 
به تهران در روزهای آینده گفت: در 
روزهای گذشته گفت  وگوهای سازنده 
آژانس  هیات  با  امیدوارکننده  ای  و 
ریاست  به  اتمی  انرژی  بین  المللی 
»ماسیمو آپارو«، معاون پادمانی آژانس 
داشتیم و بر همین اساس آقای اسلامی، 
معاون رئیس  جمهور و رئیس سازمان 
انرژی اتمی ایران به  طور رسمی از آقای 
آژانس  مدیرکل  گروسی«،  »رافائل 
دعوت کرد تا به ایران سفر کند. به نظر 
می  آید نتایج این دور از مذاکرات آن قدر 
موفقیت آمیز بوده است که بالاخره محمد 
اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی 
به طور رسمی از مدیرکل آژانس برای 
سفر به تهران دعوت کرده است. تایید و 
استقبال از سفر مدیرکل به تهران از آن 
جهت است که احتمالا هیات  های فنی و 
کارشناسی راهکاری برای نهایی کردن 
به دست  اختلافات  رفع  و  مذاکرات 
آورده  اند. با این حال، برای اولین بار 
نیست که مذاکراتی از این دست انجام 
می  شود و مدیرکل آژانس هم به تهران 
می  آید اما اختلافات به جای خود باقی 
می  ماند. باید منتظر ماند و دید که این 
بار در شرایطی که فضای همکاری  های 
فنی و سیاسی میان ایران و آژانس و نیز 
ایران و کشورهای عضو گروه برجام هر 
روز تند و تیره  تر می  شود، چه نتیجه  ای 
رقم می  خورد. اگر سوالات آژانس پاسخ 
داده شود، قطعا یکی از گره  های کور در 
رابطه با تعاملات ایران و آژانس و به ویژه 
در روند مذاکرات احیای برجام باز خواهد 
شد و به طور قطع طرف  ها به احیای برجام 
نزدیک می  شوند. ایسنا نوشت: »البته 
حل وفصل سوالات میان ایران و آژانس 
شاید آغازکننده دور جدید مذاکرات 
هسته  ای و برجامی باشد اما تکمیل کننده 
راه نیست و مسیر احیای برجام به عناصر 
دیگری برای تحقق نیاز دارد. ایران قبلا 
به سوالات آژانس پاسخ داده است اما 
مساله این است که از نگاه آژانس این 
پاسخ  ها قانع  کننده نبوده است. مذاکرات 
فعلی میان ایران و آژانس برای این است 
که دوطرف به یک مدالیته جدید برای 
رفع ابهامات و سوالات برسند که به طور 
عملی و قانع کننده طوری که هر دوطرف 
از آن راضی باشند، به سوالات پاسخ 
داده شود. سوالات آژانس از ایران جزو 
پی  ام دی)PMD( که در سال 2۰1۵ 
در جریان توافق برجام مطرح و حل و 
فصل شد، نیست. این سه، چهار سوال 
مربوط به مسائلی هستند که در 2۰1۹ 
آژانس آنها را اعلام کرد. سه مکانی که 
آژانس می  گوید: آلوده به اورانیوم بوده 
و هم  چنان بعد از بارها دریافت پاسخ از 
سوی ایران مدعی است که ایران »پاسخ 
رضایت بخش« درباره آنها نداده، در 
ورامین، تورقوزآباد و مریوان در استان 

کردستان قرار دارد.
ارتباط  در  اختلافات  نقش    

دوطرف 
روابط ایران و آژانس در یکسال گذشته 
سر  بر  دوطرف  اختلاف نظر  از  متاثر 
سوالات پادمانی آژانس از ایران تا حدی 
متشنج بوده است که در نبود مذاکرات 
برجامی و تعلیق آن این شرایط هر روز 
بیشتر و بیشتر تشدید شد. اخیرا نیز بر 
سر موضوع غنی  سازی ۸۴ درصدی که 
برخی رسانه  های غربی به نقل از منابع 
غیررسمی ادعا کردند و نیز موضوع تغییر 
وضعیت زیرساخت  ها برای غنی  سازی 
در تاسیسات فردو، تعاملات دوطرف 
متشنج  تر شد. بهروز کمالوندی، سخنگوی 
سازمان انرژی اتمی در رابطه با موضوع 
تغییر وضعیت غنی سازی در سایت فردو 
گفته است: به نظر می  رسد بازرسان اشتباه 
کرده  اند. پس از اینکه بازرسان به اینجا 
آمدند و بازرسی دوباره انجام دادند و ارائه 
توضیحات از طرف ما، بازرس به وین اعلام 
کرد ایران تغییری در زیرساخت  های 
غنی  سازی ایجاد نکرده است. هنگامی  که 
ما برای شفاف سازی توضیحات لازم را ارائه 
کردیم، لازم نبود که گزارشی ارائه شود. 
متاسفانه آژانس گزارشی ارائه کرد که مایه 
سوءاستفاده سیاسی شد به  طوری  که دو 
یا سه روز پس از این گزارش، سه کشور 
اروپایی و آمریکا بیانیه  ای علیه ایران 
منتشر کردند؛ در حالی  که هیچ نقضی 
صورت نگرفته است. سرعت این کشورها 
در انتشار بیانیه نشان داد که از پیش 
به دنبال انتشار آن بوده  اند. آنها در این 
نمایش خود بسیار شتابزده عمل کردند. 

سخنگوی دولت:
 بی  ثباتی در بازار ارز 

موقتی و کوتاه مدت است
  دولت به هیچ  وجه برنامه  ای 
برای افزایش قیمت بنزین ندارد

سخنگوی دولت با بیان اینکه 11 و 12 اسفند سومین 
سفر استانی رئیس  جمهوری به استان بوشهر انجام 
می  شود، اظهارکرد: برنامه  ها و افتتاح  های گوناگونی 
داریم که از جمله آنها فاز 1۴ پارس جنوبی است که 
ایرانی  ترین فاز پارس جنوبی است و با بهره  برداری از 
آن ۵۰ میلیون متر مکعب گاز در دست استفاده قرار 
می  گیرد و ارزش صادراتی آن سالانه 3.۵ میلیارد دلار 
برآورد می  شود. علی بهادری جهرمی گفت: همچنین 
1۰ هزار متر مکعب آب از محل طرح  های مپنا با ظرفیت 
2۵ هزار و وحدتیه با ظرفیت ۶۵۰۰ هزار مترمکعب در 
شبانه  روز آب شرب پایداری در این استان تامین می  کند 
و بیش از 2 هزار واحد مسکن هم در این سفر به افتتاح 
و بهره  برداری می  رسد. وی درباره مرکز مبادله ارز، بیان 
کرد: بعد از اینکه دشمن ملت ایران در پیشبرد اهداف در 
کف خیابان ناکام ماند و مردم با این امر همراهی نکردند، 
دشمن به حوزه ارزی وارد شد. بعد از این تمرکز ناآرامی 
و فشار خارجی بر حوزه اقتصادی این بی  ثباتی ارزی که 
موقت خواهد بود، رخ داد و بررسی نهادهای امنیتی و 
اطلاعاتی نشان از دخالت روشن برخی گروه  ها به ویژه 
گروه  هایی بودند که مورد حمایت نهادهای اطلاعاتی و 
امنیتی خارجی هستند و نهادهای مسئول ما هم در این 
زمینه پیگیر انجام وظایف خود هستند. بهادری جهرمی 
با بیان اینکه برخلاف اینکه در یکسال و سه ماه ابتدایی 
فعالیت دولت ثبات نسبی در بازار ارز را شاهد بودیم، 
بی  ثباتی در بازار ارز که موقتی و کوتاه هم خواهد بود، 
اتفاق افتاد، تصریح کرد: در بازارهایی التهاباتی وجود دارد 
اما مردم هم تجاربی از اینگونه بازارها در گذشته دارند که 
یک بازار ملتهب می  شود و با شکل  گیری این تصور که 
سودی وجود دارد به سمت آن هجوم برده می  شود اما 
بعد ضررهایی به جای می  گذارد که سال  ها نیازمند جبران 
است. بنابراین توصیه می  کنم که مردم به این بازارها برای 
سرمایه  گذاری اعتماد نکنند و به سمت سرمایه  گذاری 
مولد و شرکت  های خصوصی دارای طرح مراجعه داشته 
باشند. وی با تاکید بر اینکه در سامانه  های نیما و مرکز 
مبادلات کشف قیمت صورت می  گیرد و به صورت 
دستوری نرخ تعیین نمی  شود، عنوان کرد: تامین ارز از 
ابتدای سال تا کنون ۶3 میلیارد دلار صورت گرفته است 
که 3۵ درصد بیشتر از سال گذشته بوده است. سخنگوی 
دولت تأکید کرد: تأمین ارز در سامانه  های مربوطه در 
حال انجام است، میزان تأمین ارز ما در سامانه  های 
مختلف عموما بیشتر از تقاضاهاست و ثبات نسبی 
قیمت عرضه ارز در مقایسه با بازارهای فله  ای، قاچاقی و 
دلالی، نشان می  دهد نمی  شود روی این قیمت  ها خیلی 
حساب کرد. وی در پاسخ به پرسشی درباره اینکه نگاه 
دولت به بازگرداندن اینترنت به حالت عادی چیست، 
گفت: این امر در حیطه اختیارات شورای عالی فضای 
مجازی است، اما در حکم رئیس  جمهوری به دبیر جدید 
شورای عالی فضای مجازی بر بازنگری در سیاست  های 
مسدودسازی با تکیه بر ارزش  های دینی و اقتضائات این 
فضا توجه و تاکید شده است. سخنگوی دولت یادآور 
شد: اما بحث اینترنت را از برخی پلتفرم  ها تفکیک کنیم، 
در زمینه وضعیت اینترنت رتبه  بندی جهانی وضعیت 
کیفیت و سرعت اینترنت ایران قابل دسترسی است و 
دعوت می  کنم که به این رتبه  ها توجه شود، اما در زمینه 
برخی پلتفرم  ها مثل همه کشورهای دنیا که فعال  سازی 
دفترهایی از این پلتفرم  ها و شرکت  های خارجی را در 
کشور خود می  خواهند، ما هم همین امر را خواستاریم تا 
پاسخگویی به نیازهای شهروندان و تامین حقوق آنان در 
این زمینه صورت گیرد. بهادری جهرمی گفت: در حوزه 
بنزین هم وضعیت همین است و دولت تمام تلاش خود 
را برای مدیریت تامین و مصرف بنزین انجام می  دهد. از 
مردم می  خواهیم که مثل همیشه همراهی خوبی در این 
زمینه داشته باشند تا در دوران سفرهای نوروزی نیز دچار 
مشکل نشویم. در این زمینه هم تأکید می  کنم دولت به 
هیچ  وجه برنامه  ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد، بلکه 
برنامه  ریزی برای تامین سوخت پایدار در ایام نوروز مورد 
توجه است. سخنگوی دولت در پاسخ به پرسش ایسنا 
مبنی بر اینکه با توجه به اظهار بی  اطلاعی برخی وزرا 
از محتوای بسته وحدت  آفرین دولت آیا اقدامات عملی 
برای پیشبرد این طرح و هماهنگی با وزرای مربوطه در 
این جهت، آغاز شده، اظهارکرد: این پیشنهاد از سوی 
رئیس  جمهوری بیان شده و مجموعه کلان دولت بسته  ای 
آماده کرده، اما چون هنوز جزئیات آن نهایی نشده و ابلاغ 
صورت نگرفته، طبیعتا وزرا هم ممکن است در جریان 
جزئیات نباشند. همان  گونه که از ابتدای این ماجرا، 
تکلیف اغتشاشگران از کسانی که دچار هیجان شدند یا 
اقدامات احساسی داشتند، به ویژه کسانی که غیرسازمانی 
در گیر این ورطه شدند، تفاوت قائل شد. وی افزود: تفاوت 
هم در اظهارات و هم در اعمال روشن است. مثلا کسی  که 
احساس ندامت می  کند یا رویه  اش متفاوت شده تفاوت 
می  کند با کسی که این مسیر را ندارد. پس باید به جای 
خود از ابزار مجازات و به جای خود از ابزار عفو استفاده 
کرد. سخنگوی دولت درباره پلکانی کردن افزایش حقوق 
از سوی دولت و علت مخالفت مجلس با آن گفت: نگاه 
دولت در سال گذشته و امسال، افزایش پلکانی حقوق به 
نفع کسانی است که حقوق پایین  تری می  گیرند تا درصد 
بیشتری افزایش حقوق داشته باشند. بهادری جهرمی 
ادامه داد: امید ما این است که مجلس با دولت همکاری 
بیشتری داشته باشد و در موارد مورد اختلاف، نظر مردم 
پرسیده شود و در کنشگری کارشناسی کمک شود تا ما 
به عنوان دولت بتوانیم افزایش حقوق را به  صورت درصدی 
اعلام کنیم. البته در پیشنهادهای اخیر دولت مالیات 
هم پلکانی اخذ می  شود و مقداری از نابرابری این چنین 
جبران می  شود؛ اما این کفایت نمی  کند و نگاه دولت 
عادلانه سازی در پرداخت  هاست و سعی می  کند از مسیر 

قانونی پیگیری  های خود را انجام دهد.


